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Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
-------------------
Za reformu vysokých škol bude zodpovědný bývalý rektor Univerzity Karlovy Ivan Wilhelm. Nastupuje totiž do příslušné
náměstkovské funkce. Jeho záměrem je především rozdělit univerzity na výzkumné, vzdělávací a profesně orientované.
Změna se čeká taky ve financování univerzit. Podporovány budou podle kvality a ne podle počtu studentů, kteří by
navíc měli za studium platit. Návrhy se staly terčem kritiky řady odborníků, kterým se nelíbí především údajné omezení
akademických svobod. Mluvit o tom budu s rektorem Vysoké školy ekonomické v Praze Richardem Hindlsem, dobrý
večer.
Richard HINDLS, rektor Vysoké školy ekonomické v Praze
--------------------
Dobrý večer.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Pane profesore, co si myslíte o těch dosavadních reformních snahách ministerstva školství? Máte nějaké závažné
výhrady?
Richard HINDLS, rektor Vysoké školy ekonomické v Praze
--------------------
Tak musím říct, že rektoři vnímají velmi citlivě celou tuhle tu záležitost a samozřejmě že naším společným cílem je
skutečně přispět ke zlepšení fungování vysokých škol. Tady asi nebude žádný rozpor. V čem se samozřejmě trošku
naše názory rozchází na to, jak toho cíle dosáhnout a zejména na to, jak vytipovat ta klíčová místa, ty klíčové oblasti,
ve kterých by k té reformě nebo k těm změnám mělo dojít. Často slýchám větu, že české vysoké školství je špatné
a já říkám, že české vysoké školství není špatné. Kdyby bylo špatné, tak by nemělo tak dobré absolventy, kteří dnes
pracují po celém světě. Ale souhlasíme s tím, že je letos možnost změnit a zlepšit a tady asi žádná, žádný rozpor nebo
neshoda nebude.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Já už jsem zmínila, že někteří rektoři si stěžují i akademické senáty na to, že by měly být výrazně omezené akademické
svobody. Asi to velmi souvisí s tím, že na činnost univerzit mají dohlížet podle reformních návrhů takzvané správní rady
se zástupci regionů a taky firem. Toto považujete za dobrý nápad?
Richard HINDLS, rektor Vysoké školy ekonomické v Praze
--------------------
Předně je potřeba říct, správní rady už existují a existují už mnoho let. Jenom jejich pravomoce jsou poměrně velmi
okleštěné. V současné době shodou okolností my dnes měli zasedání správní rady. Jejich pravomoce především
vymezují určité schvalovací procedury kolem pohybu majetku vysokých škol a potom se projednávání, nikoli už schvalují
takové závažné dokumenty, jako jsou rozpočty vysokých škol, zprávy o hospodaření, výroční zprávy a podobně. V
čem já vidím tu, to nastavení, je, že se teď má /nesrozumitelné/ jakýsi trojúhelník, ve kterém se asi posílí pravomoce
správní rady, i když to ten návrh zákona nebo věcný záměr zákona zatím příliš nespecifikuje, jak vlastně bude vypadat
pravomoc právní rady. Vznikne takový trojúhelník, ve kterém bude stát rektor, akademický senát jako představitel
nejvyšší akademické svobody uvnitř univerzity a potom právě zmiňovaná správní rada. Tady si myslím, že ty vztahy
nastaveny nejsou a je dost obtížné komentovat, protože v každém případě by měla být zachována nejvyšší míra
autonomie vysokých škol a nejnižší míra apolitičnosti vysokých škol. Takže tady si myslím, že asi debata ještě bude
probíhat.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
A myslíte si, že určitou zárukou může být nový náměstek ministra školství, bývalý rektor Univerzity Karlovy Ivan Wilhelm?
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Richard HINDLS, rektor Vysoké školy ekonomické v Praze
--------------------
To se velmi obtížně hodnotí, protože já si myslím, že já samozřejmě Ivana Wilhelma velmi dobře znám, je to vlastně
jeden z mých bývalých nebo emeritních kolegů, tam je asi velmi obtížné, je to člověk, který má obrovské zkušenosti z
prostředí vysokých škol. Ale stejně tak to platilo i pro předchozího náměstka, který se také velmi, velmi dobře pohyboval
v prostředí vysokých škol. Já bych tuto otázku nepersonifikoval. Já si spíš myslím, že to bude o nějaké vzájemné debatě,
o nastavení procedur a posloupnosti kroků, které nás na straně vysokých škol a ministerstvo, potažmo vládu na straně
legislativy a decizní sféry čekají. Já si myslím, že ta personální otázka může hrát samozřejmě určitou roli, určité charisma,
které nesporně Ivan Wilhelm má, ale nemyslím si, že to je to klíčové. Klíčové bude asi nastavení obsahu, souhra.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Domnívá se rektor Vysoké školy ekonomické v Praze Richard Hindls. Děkuji za rozhovor, na shledanou.

Richard HINDLS, rektor Vysoké školy ekonomické v Praze
--------------------
Také děkuji a přeji dobrou noc.


